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Důl ČSM nafedroval letos  
už přes půl milionu tun uhlí 
STONAVA – Více než půl milionu tun uhlí 
vytěžil Důl ČSM od letošního ledna 
do května a obchodníci OKD k tomu 
dokázali prodat i něco navíc ze zásob 
ze skládek. Díky tomu se těžební spo-
lečnost dostala do plusu, jak informo-
val ředitel provozu David Hájek.

„Náklady na vytěženou tunu se slo-
žitějšími podmínkami těžby stoupa-
jí, nicméně se zatím drží pod plánem. 
Ovšem rozdíl oproti prodejní ceně 
není tak velký, je to takřka na hraně,“ 
vysvětlil s tím, že ceny uhlí na trhu za-
znamenávají pokles. „Cena kokso-
vatelného uhlí je stále příznivá, cena 
energetického uhlí je níže, ale toto 
uhlí prodáváme za lepší, již dříve na-
smlouvané ceny,“ uvedl.

Právě u energetických produk-
tů nicméně zaznamenala OKD po-
kles poptávky. Projevily se na tom 
problémy firmy Tameh dodávající 
energie do huti Liberty Ostrava, po-
stupné odstavování uhelných bloků 
v Elektrárně Dětmarovice i menší zá-
jem od společnosti Veolia.

„Pokud budou rubáňoví plnit, co 
jsme si naplánovali, obchodníci pro-
dávat a šachta rozumně hospodařit 
v nákladech, měli bychom se udržet 
v letošním roce v zisku,“ uvedl ředi-
tel provozu. V těžbě předpokládá, že 
se po prvním pololetí Důl ČSM dosta-
ne nad business plán. V květnu na něj 
chybělo šestnáct tisíc tun a na červen 

byl business plán postaven vzhledem 
ke dvěma končícím porubům a jedno-
mu najíždějícímu jen na 39 tisíc tun. 

„Technický režim pro šestý měsíc 
máme ale stanoven na 69 tisíc tun,“ 
doplnil Hájek.

Bezpečnostní heslo měsíce: Požár plynů nejlíp uhasíš hasičákem práškovým!

MFK Karviná zůstává 
v nejvyšší soutěži

Novou sezonu zahájí doma s Libercem. 
Ve 3. kole se můžeme těšit na atraktivní 
duel s Baníkem Ostrava.

Dny Karviné a Hornické 
slavnosti 2024. Jaké byly?

Město a těžaři poprvé spojili síly a společně 
připravili dvoudenní program pro veřejnost, 
pietní akt bude v září.

INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Milé kolegyně, kolegové, 
ani jsme se nenadáli a polovinu roku 
máme za sebou. Hospodářské výsledky 
za březen až květen byly velmi dobré. 
Dostaly nás z hlubokého propadu 
po únoru do slušného plusu po květnu. 
To ale neznamená, že máme vyhráno. 
Červnová čísla budou sice výrobně 
i expedičně nad plán, ROTP 69 tisíc tun 
oproti plánu 39 tisíc tun a prodej 130 
tisíc tun oproti plánu 95 tisíc tun, ale 
v absolutní hodnotě jsou objemy tak 
nízké, že kladný výsledek nemůžeme 
očekávat. 

Samostatnou kapitolou je plně-
ní plánu ražeb, kdy nám po květnu 
na business plán chybělo 576 metrů 
a po červnu očekáváme další propad 
o 100 metrů. Pokud jsem před dvěma 
měsíci odhadoval přeplnění ročního 
plánu o 400 až 500 metrů, nyní budeme 
rádi, když plán ve výši 7,8 kilometrů 
splníme. Obávám se, aby z vedení 
provozu zanedlouho nepřišla informace 
o tom, že roční plán nesplníme. Výpadek 
nicméně chápu, je způsoben zejména 
tvrdými průvodními horninami na ražbě 
č. 463 242 ve sloji Natan a čerpáním 
vody ze stařin porubu č. 400 002, podél 
kterých razíme chodbu č. 400 044. 

Přes dílčí neúspěchy děkuji všem 
důlním i povrchovým spolupracovníkům 
za odvedenou práci a za dobré výsledky. 
Soudím, že rozhodující vliv na výsled-
ky celého roku bude mít 3. čtvrtletí 
a zejména podmínky, za jakých se nám 
podaří zasmluvnit prodej UVPK. Obecně 
ale bude druhé pololetí náročnější než 
první polovina roku. Náklady na těžbu 
nám totiž z důvodu těžších podmínek 
ražeb a rubání trvale rostou, zatímco 
tržní ceny uhlí, zejména koksovatelného, 
mírně, ale soustavně, klesají. 

Abychom nákladově připravili firmu 
na náročný rok 2025, poslední celý rok 
aktivní těžby, přikročili jsme ke snížení 
stavu THZ a pracovníků v kategorii D 
zabývajících se převážně administrativní 
činností o 31 osob. Jejich angažmá pro 
OKD skončí k 1. 8. 2024.

Čerstvě máme k dispozici audi-
tovanou účetní závěrku roku 2023 
včetně výroční zprávy, proto jsme mohli 
zveřejnit loňská čísla. Vytvořili jsme 
čistý zisk 2,9 miliardy korun, což je 
velmi příznivý výsledek. Zprávu o něm 

přinesla snad všechna média v regionu 
i v celé republice.

Doufám, že se všem líbily Dny Karviné 
a Hornické slavnosti. Důvodem, proč 
jsme je v letošním roce uspořádali 
společně s městem Karviná, byla 
snaha spojit finanční prostředky, a vám 
a vašim blízkým i lidem z Karviné a okolí 
tak přinést dva dny s širším uměleckým 
záběrem. Skladbu interpretů jsme 
koncipovali tak, aby si každý mohl 
vybrat dle svého gusta. Na „klasický“ 
zářijový termín pak chystáme pietní akt 
na Univerzitním náměstí a hornickou 
mši v kostele Povýšení sv. Kříže. 

Měl jsem dobrý pocit i z naší čtvrtletní 
porady s předáky, kde jsme si vyříkali 
spoustu věcí. Jak jsem slíbil, zorganizuji 
schůzku, kde jim podrobně vysvětlím 
naši strategii, co podnikneme po ukon-
čení hornické činnosti, aby se informace 
dostaly k vám všem. 

Začíná období dovolených, proto 
chci apelovat na vás všechny, abyste 
na sebe dávali na cestách pozor, při 
práci dbali zvýšené opatrnosti, udržo-
vali pořádek na pracovištích a všímali 
si i svých kolegů. Ve srovnání s loňským 
rokem na tom nejsme vůbec dobře, 
když zohledníme úrazy z otřesových 
jevů. Nedovolte, aby vám nebo vašim 
kamarádům moment nepozornosti 
nebo benevolence pokazil měsíce nebo 
dokonce roky života. 

Zdař Bůh!
Roman Sikora

generální ředitel

I letošní rok by mohl být ziskový.

FO
TO

: P
et

r C
ho

du
ra

Šachtu posílila necelá stovka lidí, 
další pracovníky chce firma nabrat
STONAVA – Především na produktiv-
ní konta na čelby a do rubání nastou-
pili letos do OKD noví pracovníci. 
Celkem jich těžební firma od počát-
ku roku přijala 98 a plánuje ještě přes 
další stovku nabrat – nejlépe těch 
s důlní praxí, aby nahradili takzva-
né přirozené odchody a zajistili ply-
nulý pracovní režim v kolektivech 
a na úsecích.

„I v tomto roce se potýkáme s úbyt-
kem důlních pracovníků, kdy musí-
me ty odcházející po dosažení nároku 
na důchod nebo ze zdravotních důvo-

dů nahrazovat novými, abychom byli 
schopni vytěžit plánované objemy 
uhlí. Od ledna do května jsme přijali 
98 nových, zejména kvalifikovaných 
důlních pracovníků. Většina z nich 
už v minulosti v dole pracovala, tak-
že se záhy a bez dlouhého zaškolová-
ní stávají platnými členy týmu,“ ozná-
mil Radomír Štix, personální ředitel 
OKD.

OKD hledá raziče, rubače i horníky 
dalších činností i důlní elektromonté-
ry nebo provozní elektrikáře. 
 Pokračování na straně 3

OKD loni vytvořila čistý zisk 
2,9 miliardy koruny  
STONAVA – Těžební společnost OKD uza-
vřela rok 2023 s čistým ziskem ve výši 
2,9 miliardy korun. Zákazníkům dodala 
1,9 milionu tun uhlí a dosáhla celkových 
tržeb 12 miliard korun. 

„Panika vyvolaná na trhu ruskou 
agresí na Ukrajině již pominula, 
poptávka se ustálila a cenové indexy 
uhlí se postupně normalizovaly. V naší 
výrobní a prodejní strategii jsme se 
soustředili na koksovatelné uhlí, které 
společnosti dlouhodobě přináší nej-
větší zisk, což se ukázalo jako správné 
rozhodnutí,“  uvedl Roman Sikora, 
generální ředitel OKD.

Dosažením kladného hospodář-
ského výsledku byl naplněn základní 
předpoklad pro pokračování středně-
dobé strategie OKD. Ta počítá s těžbou 

do konce roku 2025 s možným 
přesahem do první poloviny roku 2026 
na vytěžení uhlí z posledních porubů 
a předpokládá zachování zisku i v le-
tech 2024 a 2025. 

„Výsledky prvního čtvrtletí roku 2024 
nás naplňují mírným optimismem. 
Rizika však přetrvávají, zejména ta 
hornická, spojená s geologií, která 
nelze vždy s jistotou předvídat, ani 
rychle eliminovat. Naší prioritou číslo 
jedna proto zůstává zajištění bezpečné 
práce a pracovního prostředí pro naše 
zaměstnance. Prakticky denně se také 
zabýváme jednotlivými položkami 
nákladů, abychom vysoce nákladový 
provoz hlubinného dobývání udrželi 
na ekonomicky únosné úrovni,“ doplnil 
Roman Sikora. 

Důl ČSM zlikviduje 
po konci těžby  
sama OKD 
STONAVA – Konec společnosti OKD 
nenastane s posledním vozíkem uhlí 
vyvezeným z Dolu ČSM! Česká vláda 
ve svém usnesení číslo 303 rozhodla, 
že technickou likvidaci lokalit Sever 
a Jih po ukončení hornické činnosti 
na přelomu let 2025 a 2026 si mohou 
provést sami těžaři. Společnost se, jak 
její představitelé oznámili, následně 
chystá i na další podnikání.

„Vláda potvrdila, že můžeme rea-
lizovat vše, co jsme chtěli uskutečnit 
vlastními silami a z vlastních prostřed-
ků: Vypořádat po ukončení hornické 
činnosti zaměstnanecké záležitosti 
a uklidit po sobě. Veškeré potřebné 
finance ve výši 4,7 miliardy korun již 
máme na účtu, od státu nebudeme 
potřebovat ani korunu,“ vysvětlil Roman 
Sikora, předseda představenstva a ge-
nerální ředitel OKD.

Ta potvrdila i realizaci dohodnutého 
sociálního programu, v jehož rámci bude 
odcházejícím zaměstnancům vyplacen 
až jedenáctinásobek jejich průměrného 
měsíčního výdělku. „Veškeré náklady 
v předpokládané výši 3,3 miliardy korun 
na technickou likvidaci dolu a 1,4 mili-
ardy korun na sociální program ponese 
firma, a nebudou hrazeny ze státního 
rozpočtu. Potřebné peněžní prostředky 
již OKD nashromáždila ze zisků v letech 
2021 až 2023,“ uvedl Sikora.

Pokračování na straně 3

7Setkání „čéesemáků“ 
po desítkách let

Fryštátská chalupa hostila bývalé čelbové  
ze stonavské šachty včetně chlapů z kolektivu, 
co vyrazil evropský rekord.

3

Pokračuje nábor důlních pracovníků.
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Všechno pro přípravy, 
apelovalo vedení OKD 
na předácké poradě
STONAVA – Bezpečnost, tuny, metry, 
náklady, výhledy … Tyto aktuální infor-
mace podali jako vždy představitelé 
společnosti OKD na poradě hlavních 
předáků a vedoucích úseků, která se 
konala v červnu. Tentokrát k tomu zazněl 
i apel na důraz na přípravy!

O potřebě vycházet v dnešní době 
čelbovým co nejvíce vstříc se zmínil jak 
generální ředitel a předseda představen-
stva Roman Sikora, tak ředitel provozu 
David Hájek i výrobně-technický náměs-
tek Petr Škorpík. A závodní stonavské 
šachty Karel Blahut komentoval ještě  
důležitější oblast v hornictví,  totiž BOZP!

Na čelbách na Dole ČSM se sice v květ-
nu dařilo lépe než v dubnu, ovšem ani 
v pátém měsíci nebylo splněno: 46 metrů 
chybělo na technický režim a 106 metrů 
na business plán. Od počátku letošního 
roku se tak raziči ocitli v celkovém skluzu 
570 metrů. „Doufám, že se vzpamatu-
jeme a doženeme to letošní manko, ať 
v příštím roce můžeme pracovat,“ uvedl 
výrobně-technický náměstek.

„Opravdu teď hodně záleží na ko-
lezích přípravářích, kteří nám chystají 
poruby zejména pro příští rok. Doufáme, 
že se jim začne dařit,“ doplnil ředitel 
provozu.

Horníci v porubu 402 206 potřetí 
za sebou překonali nejvyšší těžbu

STONAVA – V pátém měsíci letošní-
ho roku se těžilo na Dole ČSM pou-
ze ve dvou porubech, ale i tak rubáňo-
ví se 115 tisíci nafedrovanými tuna-
mi splnili technický režim i business 
plán. Horníci z kolektivu hlavního 
předáka Kamila Turoně z úseku vede-
ného Davidem Miarkou potřetí v řadě 
překonali se 78 617 tunami nejlepší 
měsíční těžbu, jakožto i nejvyšší po-
stup v bloku 402 206, a to 89,8 met-
ru. Splnili také čtvrtý limitní výkon 
v tomto roce.

„Těžebně minulý měsíc vyšel, jak 
jsme předpokládali,“ shrnul výrob-
ně-technický náměstek Petr Škorpík. 
Dodal, že kolektiv hlavního předáka 
Romana Badury z úseku Rostislava 
Riedla se v porubu 293 201/1 trápil 
při přechodu přesmyku a zaplavené-
ho překopu s výztuží a výstrojí. Vytěžil 
nakonec 27 241 tun a po dojetí na za-
čátek obkládání začal klást baldach 
a připravovat pracoviště k likvidaci. 
Totéž čeká v červnu i osádky Turoně 
v porubu 402 206. Naopak v květnu si 

dodavatelé z Alpexu s hlavním předá-
kem Krzysztofem Międzińskim, kte-
rý vystřídal Dariusze Hezcka, spo-
lečně s kolektivem vybavování a lik-
vidace Radima Škuty vybavili blok  
463 202/1 a v prvním týdnu měsíce 
června rozjeli těžbu.

V přípravách už druhý měsíc 
bez stometrové ražby
80 metrů na čelbě 463 222 u ko-
lektivu hlavního předáka Patryka 
Holka z úseku Alpex vedeného 

Pawłem Palejem, 79 metrů na čel-
bě 293 240/2P u kolektivu hlavního 
předáka Marka Noworyty z úseku ve-
deného Adrianem Firlou, 78 metrů 
na čelbě 320 241/1 u kolektivu hlavní-
ho předáka Andrzeje Staszewskiego 
z úseku Alpex vedoucího Bogdana 
Bajaczyka. To byly nejlepší přípra-
vářské výkony května, dva s kombaj-
ny, třetí za pomocí klasické techno-
logie. Výrobně-technický náměstek 
v této souvislosti upozornil, že Důl 
ČSM je už druhý měsíc bez stometro-

vé ražby: „Metráž v pátém měsíci ale 
už byla lepší než ta dubnová, byť vyra-
žených 548 metrů na technický režim 
ani na business plán nestačilo.“

Vedoucí provozu příprav Petr Glas 
připomenul, že z deseti čelbových 
part šest nesplnilo své režimy: „Kdyby 
na ně dosáhly, měli bychom o sto me-
trů více. Jsou však bohužel oblasti, 
kde se nám nedaří. Přidávají se stroj-
ní i elektro poruchy, v Natanu není sloj 
kapacitně vyvinutá, průvodní horni-
ny tam jsou tvrdé, technologie v ta-
kovýchto podmínkách více trpí. A my 
hledáme a stanovujeme opatření, jak 
zamezit prostojům a jak se co nejlépe 
poprat se stanovenými úkoly.“

Například na pracovišti razi-
čů od Romana Kadlece vypadli 
v Natanu osm metrů kvůli tomu, že 
jim tam chybí jedna parta, aby mohl 
razicí kombajn MR 340 pokračo-
vat v kontinuálním postupu, nemlu-
vě o boji s přítoky vody a jejím čer-
pání při úpadním postupu čelby a vr-
táním svorníků na každém metru. 
Sedmdesát metrů ztráceli i dodavate-
lé od Patryka Holka a Tomasze Figury 
(úsek Paleje). „S kolektivem hlavní-
ho předáka Waldemara Paśika z úse-
ku vedoucího Bogdana Bajaczyka 
bojujeme s nesoudržným nadložím 
v kombinaci s pravidelným provádě-
ním bezvýlomové trhací práce malé-
ho rozsahu,“ líčil Glas, proč ani tam 
nedosáhli s kombajnem na stovku.

Z OKD

Rubáňoví od Turoně a čelboví od Figury obhájili posty 
nejbezpečnějších v kategorii
STONAVA – Rubáňoví s hlavním pře-
dákem Kamilem Turoněm z úseku 
vedoucího Davida Miarky a čelbo-
ví s hlavním předákem Tomaszem 
Figurou z úseku Alpex vedoucího 
Pawła Paleje obhájili ve svých kate-
goriích dubnové statusy nejbezpeč-
nějších kolektivů i v květnu, kdy se 
na stonavské šachtě stalo dvanáct evi-
dovaných a z toho pět registrovaných 
úrazů.

„Ty se nejlepších v hodnocení bez-
pečnosti samozřejmě netýkaly,“ 
zdůraznil závodní Dolu ČSM Karel 
Blahut s tím, že bez újmy na zdraví 
pracovaly i ostatní vyhodnocené ko-
lektivy a úseky. „A toho si velmi ce-
níme. Z 35 hodnocených kolektivů 
a úseků bylo finančně za provoz bez 
registrovaných úrazů odměněno 30. 
O pořadí pak v jednotlivých kategori-
ích rozhoduje větší počet odpracova-
ných směn: čím více, tím je větší prav-
děpodobnost úrazu,“ poznamenal 
k tomu ředitel provozu David Hájek.

 U přípravářů obsadili druhou 
příčku raziči Patryka Holka z úse-
ku vedeného opět Palejem, tře-
tí byli jejich kolegové z Alpexu 
s hlavním předákem Waldemarem 

Paśikem z úseku Bogdana 
Bajaczyka. Průběžně v letošním 
hodnocení zůstali na první pozici 
v rubání horníci od hlavního předá-
ka Dariusze Heczka z úseku Alpex 
vedeného Januszem W. Piełkou, ti 
mimochodem za čtvrtý i pátý měsíc 
vyhráli kategorii vybavování a lik-
vidace, jelikož si chystali nový blok 
463 202/1.

U čelbových se na špici za leden až 
květen udržel Holkův dodavatelský 
kolektiv.

V kategorii Ostatní, skupina 
A se minulý měsíc přehodily po-

zice oproti tomu předminulému:  
Elektro služby s předákem Petrem 
Jasanským a vedoucím Martinem 
Teslíkem přeskočily Carbokov (vy-
bavování a likvidace) s hlavním 
předákem Andrzejem Nowackim 
a vedoucím Antonem Lančaričem. 
U kategorie Ostatní, skupina B 
byli vyhodnoceni jako první chla-
pi z centrálního odtěžení s hlavním 
předákem Danielem Martynkem  
a vedoucím Ladislavem Běhalem, 
jako druzí pak pracovníci elek- 
tro provozu s Lumírem Jurczekem 
a Jindřichem Čížem.

Na stonavské šachtě, jak závodní 
Blahut konstatoval, se letos od 1. led-
na do 12. června stalo už 86 evidova-
ných úrazů, z nichž skončilo registra-
cí 45. „Vloni to bylo 106, respektive 59, 
ale v tomto počtu je zahrnuto i 22 zra-
něných po důlním otřesu,“ podotkl. 

K situaci v oblasti BOZP doplnil, 
že je nutné jí věnovat maximální po-
zornost, každý den, každou směnu, 
na všech pracovištích, zejména v ob-
lasti větrání, opatření proti otřesům, 
dopravy po závěsné drážce, pořád-
ku na pracovištích a přístupových 
cestách. 

Kolektiv hlavního předáka Kamila Turoně z úseku vedoucího Davida Miarky v porubu 402 206 
nakopal 78 617 tun při postupu porubní fronty 89,8 metru, čemuž odpovídal denní průměrný 
postup 3,10 metru a rubáňový výkon 45,18 tuny na horníka a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Vladimíra Slíže z úseku vedoucího Romana 
Čápa na čelbě 400 024 vyrazil 49 metrů při průměrném postupu 
2,45 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 12,89 centimetru 
na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Tibora Pavlíka z úseku vedoucího Romana 
Čápa na čelbě 400 044 vyrazil 65 metrů při průměrném postupu 
3,42 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 18,01 centimetru 
na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Andrzeje Staszewskiego z úseku Alpex vedoucího 
Bogdana Bajaczyka na čelbě 320 241/1 vyrazil 78 metrů při průměrném 
postupu 2,89 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 16,99 centimetru 
na raziče a směnu.

Kolektiv hlavního předáka Marka Noworyty z úseku vedoucího Adriana Firly na čelbě 
293 240/2P vyrazil 79 metrů při průměrném postupu 5,27 metru denně, čemuž odpo-
vídal čelbový výkon 27,72 centimetru na raziče a směnu. 
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Vyhlášení nejlepších v BOZP za květen. 
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Setkání po třiceti i více letech, bývalí „čéesemáci“ vzpomínali
KARVINÁ – Fryštátská chalupa v kar-
vinském centru hostila druhý červno-
vý pátek setkání z havířského pohle-
du vskutku historické. Dorazilo oko-
lo dvaceti chlapů, kteří většinou razili 
na Dole ČSM, a to i před padesáti a více 
lety! Vzpomínkovou akci svolal Miroslav 
Endrych, jenž přijel z Uherského 
Ostrohu.

„Sehnal jsem pětadvacet kamarádů, 
bylo to problematické, ale byl jsem neú-
navný,“ uvedl s tím, že impulsem se sta-
la smutná událost na počátku letošního 

roku. Endrych byl v lázních v Darkově, 
když se dozvěděl o úmrtí kolegy z čelby 
Standy Říhy. Tak ho napadlo, že když se 
už „kácí v jejich revíru“, nebude od věci 
domluvit sraz vysloužilých pracovníků 
stonavské šachty.

„Vítám vedoucího Petra Solaře i sta-
rého kmeta Milana Ondriša,“ radoval 
se organizátor, když viděl, kdo všechno 
si udělal čas. Rázně po havířsku se mu 
hned dostalo upozornění, že nikdo tu 
není starý – jen hodně pamatuje! Chlapi 
se po rozkoukání a rozpoznání, kdo je 

kdo, po letech začali bavit jako na šachtě. 
Dvě parte se svíčkami na stole dávala při-
pomenout, že některých se už nedočkají. 
„Dělal jsem kombajnéra v osád-
ce u Josefa Čabrnocha, to je můj brá-
cha. Jsme tu kluci, co jsme spolu robi-
li a dlouho se neviděli, bylo to více než 
třicet roků,“ nechal se slyšet Miroslav 
Čabrnoch. Ten odešel z Dolu ČSM v roce 
1991.

Svolavatel hornického srazu 
Endrych dokonce už v roce 1985. 
„Po neštěstí s pěti mrtvými, já tam 

tehdy měl být s nimi …,“ poznamenal. 
Odfáral přesně 15 let a 255 dní. Nebyl 
jen čelbovým na Dole ČSM, předtím fá-
ral v rubání na lignitovém Dole Josef 
na jižní Moravě a za sebou měl i půso-
bení v Důlním průzkumu a bezpečnos-
ti v Paskově.

Objevil se dokonce držitel evrop-
ského rekordu v ražení chodeb v pro-
filu K-10, jehož dosáhl na jižní lokali-
tě stonavské šachty za 31 pracovních 
dní od 11. ledna do 19. února 1971 ko-
lektiv hlavního předáka Jána Škriniara. 

„Byl to postup 705 metrů na škrabá-
ku,“ komentoval  přímý účastník Milan 
Ondriš. Ten fáral od 18 do 44 let, než ho, 
jak uvedl, „vyvalili na povrch“.

„Tehdy nás bylo! Dva přípravář-
ské úseky, jednička a dvojka, a v ka-
ždém po pěti kolektivech,“ vzpomí-
nal Ondriš, který je také pryč ze šach-
ty od roku 1991. Setkání označil za per-
fektní, vždyť kdy se zase tak bývalí 
kamarádi – havíři uvidí? Ostatně, vede-
ní společnosti OKD věnovalo účastní-
kům také drobné dárky.

Z OKD

Pravidla a podmínky pro vyplacení 
výkonnostního příplatku - shrnutí
STONAVA – Zaměstnanci mají nárok 
na výkonnostní příplatek, pokud spl-
ní stanovené podmínky. Dělníkům 
povrch a THZ (kromě THZ smluv-
ní mzdy) je poskytován příplatek 
ve výši 11 Kč/hod.,  dělníkům důl pak 
ve výši 15 Kč/hod. Nárok na příplatek 
má zaměstnanec, který má v docház-
ce za příslušný kalendářní měsíc kro-
mě omluvených druhů nepřítomnosti 
maximálně jednu absenci.

Příklady splnění podmínek 
pro vyplacení výkonnostního 
příplatku:
Zaměstnanec má dva odběry krve/
plazmy (tedy 2 směny) a překážku 
v práci (PZ – zaměstnanec byl u lé-
kaře sám se sebou) v trvání 2 ho-
din. První odběr krve/plazmy mu byl 
omluven dle KS, druhý odběr se mu 
započítává do fondu, stejně tak se za-
počítává do fondu i překážka v práci. 
PZ se načítá do fondu v trvání 2 ho-
din. V následujícím měsíci může mít 
pouze jeden odběr krve/plazmy, kte-
rý nesmí kolidovat s nemocenskou 
(ošetřovným) či neplaceným volnem, 
jelikož fond na daný kvartál je vy-
čerpán a výše uvedené absence mají 
přednost v omlouvání. Ve fondu pře-
kážek v práci pro PZ má zaměstnanec 
k čerpání  28 hodin.

Zaměstnanec má překážku v prá-
ci – doprovod k lékaři (PA) v trvá-
ní 7,5 hodiny a dočasnou pracovní 
neschopnost (DPN) od 31. 7. 2024 
dál. První den pracovní neschopnos-
ti mu byl omluven dle KS. PA se načí-
tá do fondu v trvání 7,5 hodiny. V ná-
sledujícím měsíci, za předpokladu, že 
DPN bude trvat jeden pracovní den, 
tak nárok na získání výkonnostního 

příplatku za splnění ostatních pod-
mínek trvá. Ve fondu překážek v prá-
ci pro PA má zaměstnanec k čerpání 
22,5 hodiny.

Zaměstnanec má překážku v práci 
PZ v trvání 4 hodiny, dále čerpá pře-
kážku v práci z důvodu zařizování 
a účasti na pohřbu (PA) ve výši 22,5 
hodiny. PZ ve výši 4 hodin je omlu-
veno dle KS, PA ve výši 3,5 hodiny je 
také omluveno dle KS. Do fondu se 
načítá 19,5 hodiny. Ve fondu překá-
žek PA (doprovod k lékaři, stěhování, 
pohřeb, svatba, narození dítěte) zů-
stává k vyčerpání 11 hodin.

Příklady nesplnění 
podmínek pro vyplacení 
výkonnostního příplatku:
Zaměstnanec má tři odběry krve/
plazmy. První odběr krve/plazmy mu 
byl omluven dle KS, druhý odběr se 
mu započítává do fondu, třetí odběr je 
nad stanovený nárok v kvartálu. V da-
ném kvartále může mít zaměstnanec 
dále pouze jeden odběr krve/plazmy, 
který nesmí kolidovat s nemocenskou 
(ošetřovným) či neplaceným volnem, 

jelikož fond na daný kvartál je vyčer-
pán a trvání uvedené absence mají 
přednost v omlouvání.

Zaměstnanec má DPN od 23. 7. 
2024 – 29. 7. 2024. DPN byla v trvá-
ní 5 pracovních dnů, kdy první den 
se omluvil dle KS, následující dny 
jsou nad rámec. V následujícím mě-
síci bude mít zaměstnanec při splně-
ní všech podmínek nárok na vyplace-
ní výkonnostního příplatku.

Zaměstnanec má překážku v prá-
ci PZ v trvání 7,5 hodiny, dále čer-
pá překážku v práci z důvodu zařizo-
vání a účasti na pohřbu (PA) v trvání 
22,5 hodiny a také překážku v práci 
(PA) na stěhování v trvání 15 hodin. 
PZ v trvání 7,5 hodiny bylo omluve-
no dle KS, PA ve výši 30 hodin se na-
četlo do fondu (byla vyčerpána ma-
ximální hodnota) a zbylých 7,5 hodi-
ny PA je nad stanovený nárok v kalen-
dářním roce. Po zbytek kalendářního 
roku může mít zaměstnanec PA pou-
ze v celkové výši 7,5 hodiny za měsíc, 
ale zároveň nesmí mít v daném měsíci 
žádnou absenci.

Co se mění v penzijním 
spoření od 1. 7. 2024
STONAVA – Od  1. července 2024 dojde 
k  několika významným změnám v  pen-
zijním spoření, zejména co se týká výše 
státního příspěvku. 

Změna maximálního 
státního příspěvku 
Maximální státní příspěvek se zvyšuje 
na  340 Kč. Tento příspěvek obdržíte, 
pokud budete spořit alespoň 1 700 Kč 
měsíčně. Pokud budete spořit méně 
než 1  700 Kč, výše státního příspěv-
ku bude tvořit 20 % vašeho měsíčního 
vkladu. Abyste dosáhli státního pří-
spěvku, musí být váš měsíční vklad 
minimálně 500 Kč.    

Změna pro starobní důchodce
Pokud jste starobní důchodce, nově 
nebudete mít na  příspěvek od  státu 

nárok. Doporučujeme však nerušit 
smlouvu před řádným ukončením, 
protože byste mohli přijít o dosud po-
skytnuté státní příspěvky. Příspěvek 
zaměstnavatele vám nadále nále-
ží.   

Pokud chcete změnit svůj vklad 
na  penzijním spoření nebo typ 
smlouvy, zajděte si na  pobočku či 
kontaktujte penzijní fond obvyklým 
způsobem. 

Nezapomeňte, že každou změ-
nu ve  vaší smlouvě musíte nahlásit 
na  mzdové účtárně. Ta s  vámi sepíše 
dohodu či dodatek k dohodě o srážkách 
ze mzdy a  postará se, aby vaše úlož-
ka odcházela současně s  příspěvkem 
zaměstnavatele.

Miroslav Endrych, jenž sraz čelbových organizoval. Setkání starých „čéesemáků“ ve Fryštátské chalupě.

FO
TO

: R
ad

ek
 L

uk
ša

Milan Ondriš, jeden z evropských rekordmanů v ražbě.

Technickou likvidaci ČSM provede OKD.
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Přehled měsíčních příspěvků a státních příspěvků od 1. 7. 2024

Vlastní měsíční příspěvek Státní příspěvek 
do 30.6.2024 Státní příspěvek od 1. 7. 2024 

300 Kč 90 Kč 0 Kč
500 Kč 130 Kč 100 Kč
700 Kč 170 Kč 140 Kč
900 Kč 210 Kč 180 Kč

1 000 Kč 230 Kč 200 Kč
1 500 Kč 230 Kč 300 Kč
1 700 Kč 230 Kč 340 Kč
2 000 Kč 230 Kč 340 Kč

Důl ČSM zlikviduje  
po konci těžby sama OKD 
Dokončení ze strany 1

OKD, jak dále informoval, předpokládá na poslední tu-
zemské černouhelné šachtě ukončení těžby na přelomu 
let 2025 a 2026. Poté bude přibližně tři roky provádět 
technickou likvidaci Dolu ČSM a připravuje se na případ-
né další podnikání, a to v oblasti výroby uhelných směsí 
a zelené energie. „Fakt, že OKD po posledním vozíku 
nezanikne, je dobrou zprávou pro naše zaměstnance, 
kteří zde budou chtít pracovat i po ukončení těžby. Pro 
technickou likvidaci a plánované podnikatelské aktivity 
budeme nadále potřebovat několik set pracovníků,“ 
doplnil Sikora.

Šachtu posílila necelá stovka lidí, 
další pracovníky chce firma nabrat
Dokončení ze strany 1
Nováčkům na vybraných pozicích nabízí 
náborový příspěvek čtyřicet tisíc korun 
a důlním dělníkům pak také příspěvek 
na ubytování 4 500 Kč  měsíčně a dále 
příspěvek na dojíždění do zaměstnání 
až 5 500 Kč měsíčně dle dojezdové 
vzdálenosti. 

Společnost avizovala od 1. srpna i sní-
žení stavu zaměstnanců provádějících 
převážně administrativní práci o 31 lidí, 
což se týká nejvíce těch v důchodovém 
nebo předdůchodovém věku. OKD tím 
vyváží poměr mezi provozními pracov-
níky a lidmi v administrativě. Přistoupila 
k němu i kvůli úsporám nákladů v příštím 
roce, jenž by měl být pro těžební spo-
lečnost podle plánu posledním celým 
rokem, kdy bude těžit uhlí.

„Tento krok nás netěší, ale musíme 
k němu přistoupit, abychom i v roce 
2025 udrželi ekonomický provoz 
firmy. Jedná se hlavně o zaměstnance 

v důchodovém či předdůchodovém 
věku, z nichž třetina již pobírá starob-
ní důchod. Výběr jsme provedli tak, 
abychom žádným způsobem neohrozili 
chod firmy. Odcházejícím vyplatíme 
odstupné ve výši až jedenáctinásobku 
průměrného měsíčního výdělku, což 
odpovídá parametrům, které budeme 
aplikovat po ukončení těžby,“ vzkázal 
Roman Sikora, generální ředitel OKD.

Odcházejícím, kteří nejdou do starob-
ního důchodu, bude k dispozici dobro-
volný program společnosti OKD Nová 
šichta. Ten funguje už od roku 2014 
a zájemcům pomáhá hledat uplatnění 
na trhu práce. „V Nové šichtě jsou naši 
kolegové, specialisté připraveni poradit 
i prakticky pomoci. Poskytnou podrobné 
informace o trhu práce, jak se připravit 
na pohovor a jak a kde hledat práci 
nejefektivněji, a pomohou při sepisování 
životopisu nebo motivačního dopisu,“ 
vysvětlil personální ředitel. 

Souhrn omluvených druhů nepřítomností:

 � čerpání řádné dovolené; 
 � pracovní volno dle kolektivní smlou-

vy (KS);  
 � náhradní volno; 
 � prostoj dle KS;
 � neplacené volno (1 den za měsíc);
 � lékařská prohlídka organizovaná 

zaměstnavatelem;
 � darování krve nebo plazmy (1 den 

za kalendářní čtvrtletí);
 � odborová činnost dle KS; 

 � otcovská poporodní péče;
 � ošetření u lékaře, které nebylo 

možné provést mimo pracovní dobu 
(4 dny za kalendářní rok) - PZ; 

 � svatba, narození dítěte, pohřeb, 
stěhování nebo doprovod do lékař-
ského zařízení (4 dny za kalendářní 
rok pro vyjmenované absence 
celkem) - PA;

 � rekondiční pobyt dle KS.
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Extraliga nejlepších rubáňových a přípravářských kolektivů
KVĚTEN 2024

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba     (t) tuny / 

den

odrubaná plo-
cha za den     (m2/ 

den)

rub. výkon 
     (t/hl/sm)

denní
postup     (m) kombajn, výztuž

1. Turoň(402206/) Miarka 78617 2 711 625,0 43,676 3,10 SL 300, Fazos 17/37

2. Badura(293201/1) Riedl 27241 973 311.8 20,729 2,20 SL 300, DBT 1300/3100

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba     (m) m / d čistý výlom/den

     (m3/den)
čelbový výkon      
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Holek(463222/) Palej 80,00 2,96 74,37 17,43 AM-50/132 C01

2. Noworyta(293240/2P) Firla 79,00 5,27 121,66 31,10 AM-50/132 C03

3. Pavlík(400044/) Čáp 65,00 3,42 77,66 18,26 AM-50/132 C04

4. ALPEX_Figura(463242/) Palej 61,00 2,90 65,94 17,09 AM-50/132 C05

5. ALPEX_Pasik(320221/1) Bajaczyk, Ing. 54,00 2,84 71,62 16,77 AM-50/132 C02

6. Kadlec(54625/1) Firla 31,00 1,63 41,44 11,26 MR 340X-Ex SANDVIK C01

Přípravy – klasické technologie 
Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba

     (m) m / d čistý
výlom/den     (m3/den)

čelbový 
výkon     (cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Staszewski(320241/1) Bajaczyk, Ing. 78,00 2,89 65,58 17,12 VVH-1U D01, NSU-1E C01

2. Slíž(400024/) Čáp 49,00 2,45 61,50 13,84 VVH-1U C01, NSU-1E K01

3. ALPEX_Lisowski(300235/) Weglarz, Ing. 30,00 2,73 68,45 16,04 VVH-1U C02, D 1131 HAUSHERR,NOELL C01

4. Omelka(53621/, 300235/) Čáp 21,00 1,62 40,59 10,14 Trhací práce, D 1131 HAUSHERR,NOELL C01

LEDEN – KVĚTEN 2024

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. Turoň Miarka 287961 2157 499,0 34,392 2,51

2. Badura Riedl 152076 1349 428.1 27,624 3,01

3. ALPEX_Heczko Pielka 60196 589 116,2 15,709 0,78

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Holek Palej 516,00 4,06 102,08 23,89

2. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 387,00 3,28 82,28 19,32

3. Noworyta Čáp 379,00 3,92 80,59 22,69

4. Pavlík Čáp 376,00 3,58 88,19 18,23

5. ALPEX_Figura Palej 295,00 2,66 72,68 15,49

6. Kadlec Firla 126,00 2,42 60,57 15,51

7. ALPEX_Lisowski Weglarz, Ing. 19,00 1,73 39,21 10,14

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Staszewski Bajaczyk, Ing. 295,00 2,32 54,56 13,81

2. Slíž Čáp 224,00 2,14 54,53 11,94

3. Omelka Čáp 186,00 2,26 55,81 13,32

4. ALPEX_Lisowski Weglarz, Ing. 119,00 2,13 53,36 12,50

5. Noworyta Čáp 9,00 4,50 112,95 23,36

První koncert odzpíval ve čtrnácti,
záchranář z Jihu za mikrofonem

ORLOVÁ – Poslední prázdninovou 
sobotu, 30. srpna, bude příležitost 
poznat požárního technika pro důl 
Alexeje Bolfa jinak, než coby člena 
stálého sboru  závodní báňské zá-
chranné stanice lokality Jih. Vystoupí 
na tradiční, pozdně letní slavnosti 
v Rychvaldu v čele kapely Rufus.

„Vloni tam bylo v sokolovně 700 
lidí. Je to tradiční akce, na kterou 
vybíráme skladby z celého našeho 
repertoáru. Není problém tam hrát 
od sedmi večera do dvou hodin ráno. 
Co deset skladeb deset minut pauza 
a tak dále. Dva dny pak pomalu 
nemluvím,“ uvádí Alexej, který žije 
muzikou déle, než fárá na šachtě.

Na prvním koncertě vystoupil  
ve čtrnácti letech, ještě pro tehdejší 
„svazáky“ v Litultovicích na Opavsku. 
„Zadarmo, jen za ubytování,“ vzpo-
míná na působení v kapele říkající 
si Deset. Po ní hraje jako zpěvák 
a kytarista se skupinami, soubory 
nebo projekty Chroust, HRB, Capitol, 
Koroze, Ostravský smíšený sbor, 
Rufus, Particular.

Co se práce v OKD týče, Alexej 
má odfáráno přes třicet let. „Lazy, 
zámečník na čelbě, ČSA, revír-
ník příprav a po útlumu přechod 

na ČSM. A ve stálém záchranářském 
sboru jsem třetím rokem,“ popisuje 
absolvent strojní průmyslovky, který 
dokončil i nástavbu na báňského 
technika a poté získal titul báňského 
inženýra na VŠB v Ostravě.

Na pódiích se setkává nejen 
s lokálními kolegy, ale třeba  s Heidi 
Janků, Michalem Hrůzou nebo 
v minulosti s již zesnulou Věrou 
Špinarovou. „Hlavně ale hráváme 
plesy a zábavy. Repertoár je od The 
Beatles přes Karla Gotta, Olympiky 
i modernější české kapely až po svě-
tové hity a lidovky,“ komentuje tvorbu 
skupiny Rufus. Alexej se také může 
pochlubit hudebním vzděláním, hrál 
v lidové škole umění na klasickou 
kytaru a soukromě bral lekce zpěvu 
na konzervatoři.

Mimochodem, pokud není Alexej 
ve fáračkách, můžete jej kromě pódia 
potkat i na jeho motorce Yamaha 
Fazer 600. A pokud je jeho tvář něko-
mu známá z plakátu, tak vězte, že je 
to on na upoutávce Fajront na loňské 
ostravské 27. setkání hornických 
měst. „Má práce na Dole ČSM je taky 
mým koníčkem a mám  k ní opravdu 
respekt. Havířina je mým životem,“ 
dodává.

Lidé z OKD, jak je neznáte
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Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého koníčka, 
dokázali jste něco výjimečného a chcete se o to podělit? Nebo máte tako-
vého parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo zavolejte 
na 606 774 346.

Alexej Bolf coby frontman kapely Rufus.

S touto partou hrává na plesech a zábavách.

Záchranář z Jihu v rockerském i hornickém.

Liga bezpečnosti
KVĚTEN 2024 – OCENĚNÍ ZA PROVOZ BEZ ÚRAZŮ

LEDEN–KVĚTEN 2024

kategorie pořadí úsek předák
RUBÁNÍ 1 ALPEX rub Heczko

PŘÍPRAVY
1 Př Alpex Holek
2 Př Pavlík
3 Př Slíž

VYBAVOVÁNÍ A LIKVIDACE 1 úsek Bastav

OSTATNÍ – skupina A
1 úsek přípravy 4
2 úsek degazace a vrtů

OSTATNÍ – skupina B
1 úsek centrální dopravy ČSM Jih
2 úsek centrálního odtěžení

kategorie pořadí úsek

OSTATNÍ -  
skupina A

1 úsek elektro služby

2 Carbokov - VaL

3 úsek centrální údržby

4 úsek slaboproud

5 ús. větrání a klimatizace

6 úsek přípravy 4

7 úsek hydrauliky 7

8 úsek trhacích prácí

9 úsek degazace a vrtů

OSTATNÍ -  
skupina B

1 úsek centrálního odtěžení

2 úsek elektro provoz

3 úsek svislé dopravy ČSM S

4 úsek centrální dopravy ČSM Jih

kategorie pořadí úsek předák

RUBÁNÍ
1 R3 + Carbokov Turoň

2 R1 + Carbokov Badura

PŘÍPRAVY

1 Alpex Figura

2 Alpex Holek

3 Alpex Pasik

4 Př Slíž
5 Alpex Staszewski
5 Alpex Lisowski
7 Př Pavlík
8 Př Omelka
9 Př Kadlec

VYBAVOVÁNÍ 
A LIKVIDACE

1 ALPEX rub Heczko

2 Bastav
3 VaL 2 
4 VaL 3
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VELKOOBCHOD SPOJOVACÍHO A HUTNÍHO MATERIÁLU

Hornické a karvinské slavnosti 
poprvé spolu a s velkým úspěchem
KARVINÁ – Spojení se podařilo a spous-
ta lidí se po oba dny akce příjemně ba-
vila. Tak se dá zhodnotit první červ-
nový víkend, kdy v Karviné proběhly 
poprvé spolu hornické a městské slav-
nosti. Organizátoři děkovali hlavně 
návštěvníkům, protože bez nich by to 
přece nebylo ono!

„OKD s Karvinou spojila síly už 
v několika oblastech. Třeba ve fotba-
le. Tým fotbalistů MFK se s podporou 
OKD probojoval do nejvyšší ligy a le-
tos dokázal, že tam patří. Nebo v há-
zené. Baník je dlouhodobě na špici ex-
traligy a v této sezoně získal i mistrov-
ský titul! A letos jsme spojili také naše 
dvě stěžejní akce, městské a hornic-
ké slavnosti, a podle ohlasů to slavilo 
úspěchy!  Dokázali jsme to společně 
roztočit!“ nechal se slyšet generální 
ředitel a předseda představenstva tě-
žební společnosti Roman Sikora.

„Rozhodli jsme se oslavy udělat 
s větší parádou, dohodli jsme se s těža-

ři, za což bych jim chtěl poděkovat, dali 
jsme finanční prostředky dohromady 
a program byl bohatý. Každý si vybral 
to své a doufám, že se i dobře pobavil. 
Myslím si, že by to mohla být nová tra-
dice, kdy spojíme síly a budeme sem 
přivádět zajímavé interprety, dobré 
skupiny, ať si to lidé užijí,“ komentoval 
akci karvinský primátor Jan Wolf.

Hlavní program probíhal na třech 
velkých a jedné menší scéně. Na té 
hlavní nazvané Louka v parku Boženy 
Němcové moderované „Rudou 
z Ostravy“ Michalem Kavalčíkem 
se v průběhu akce představili David 
Koller, Vojta Dyk a kapela D.Y.K., 
Monkey Business, DESmod, Adam 
Ďurica nebo Petr Bende Band.  
Páteční program uzavřela after par-
ty s DJ Lowou a dvoudenní akce vy-
vrcholila velkolepou laserovou show. 
Na scéně Letní kino moderované 
Jiřím Jeklem vystoupili Raego, Lenny, 
Doga, Marcel Zmožek & Band, Iné 

Kafe a revival AC/CZ. Jiří Cileček 
uváděl v centru scénu Masarykovo 
náměstí, kde účinkovali Maxim 
Turbulenc, Patrola Šlapeto, Acustrio, 
Ave!Band, Fíha Tralala, We Are Domi 
a Celest & Charles.

V parku byly připraveny doprovod-
né aktivity pro děti: Dinoo ostrov, 
sportovní a kreativní aktivity, nafu-
kovací atrakce, malování na obličej, 
fotokoutek a mnoho dalšího. Páteční 
program připravil Městský dům kul-
tury Karviná (MěDK), sobotní patřil 
Nadaci OKD.

Organizátoři se každopádně sho-
dovali, že příprava takto velké dvou-
denní společné akce byla náročná, 
jak tlumočila i mluvčí OKD Barbora 
Černá Dvořáková: „Oslavy jsme chtě-
li udělat společně, takže jsme se mu-
seli na všem dohodnout, vyjít si vstříc. 
Program jsme postavili tak, aby se 
pobavili návštěvníci každé věkové 
kategorie, což se, myslím, povedlo. 

Akce je dárkem   našim bývalým i sou-
časným zaměstnancům  za jejich prá-
ci a loajalitu, ale také těm, kdo s námi 
dlouhodobě spolupracují, a vůbec 
obyvatelům celé Karviné i širšího 
hornického regionu, kteří nás podpo-
rují. Chceme, aby na akci strávili hez-
ké chvíle se svými rodinami.“

Nechyběla samozřejmě firem-
ní Nadace OKD se svým městečkem 
vytvořeným partnerskými nezisko-
vými organizacemi. „Spolky, které 
jsme v roce podpořili, nám tady po-
mohly vytvořit kreativní zónu, kde 
si děti mohly vyzkoušet tvoření z pa-
píru a korálků nebo stavění z lega. 
Další částí byla sportovní zóna. Měli 
jsme i tradiční hornickou disciplí-
nu, kdy krojovaní horníci ze spolku 
Gabriela nechali děti vyzkoušet skok 
přes kůži,“ upřesnila nadační ředitel-
ka Monika Němcová.

Za město se přidala i Olga Hrubec, 
ředitelka MěDK Karviná: „Znamenalo 

to pro nás úplnou novinku, troufla 
bych si to přirovnat k začínajícímu 
manželství. Zásnuby proběhly už loni 
v létě, kdy jsme jednali, jestli a jak spo-
jit síly a finance, a došli jsme k tomu, 
že to jednoznačně smysl má a svatba 
v podobě podepsané smlouvy přišla 
na přelomu letošního ledna a února. 
Naše spojení bylo o dobré vůli, komu-
nikaci a myslím si, že se nám to part-
nerství vyvedlo.“

Komentáře návštěvníků byly vel-
mi pozitivní,  pomineme-li pozastave-
ní se nad tím, že  Dny horníků se ko-
naly vždy až v září. Například: „Za mě 
skvělá laser show. A šlo to i bez oh-
ňostroje.“ „Perfektní program.“ „Zase 
něco nového a bylo to parádní!“

O důstojnou oslavu Dne horníků 
zájemci nepřijdou. 11. září od 14 ho-
din chystá OKD na Univerzitním ná-
městí v Karviné tradiční pietní akt 
a od 15 hodin v kostele Povýšení sv. 
Kříže mše za horníky.  

Hlavní partneři

Partneři
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BYDLENÍ NAD VODÁRNOU
V SOULADU S PŘÍRODOU

Pozemky v Ostravě Heřmanicích jsou připraveny k okamžité výstavbě rodinného domu, 
a to včetně všech přípojek a přístupové komunikace. Pozemky od 415 m2 - 1039 m2.

Více na tel: 602 718 259

DNY  
Karviné

Hornické 
slavnosti

2024Akci zahájili GŘ OKD Roman Sikora (uprostřed) s primátorem Karviné Janem Wolfem (vpravo) 
a hejtmanem MSK Josefem Bělicou.  

K hlavním hvězdám patřil David Koller.

Slavnostní zahájení.

Publikum bavil i Vojtěch Dyk s kapelou D.Y.K. Příznivce rockové hudby potěšilo vystoupení AC/CZ.

Program myslel na malé i velké návštěvníky.

Držitelka ceny Anděl Lenny.

Kapela Monkey Business předvedla skvělou show. Sedminásobný držitel slovenského Zlatého slávika kapela DESmod. 

Lokální kapela Ave!Band.

Petr Bende s kapelou.

Matěj Rupert z Monkey Business.

Program celé akce zakončila monumentální laser show.

Host ze Slovenska Adam Ďurica roztančil publikum.
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DNY Karviné a Hornické slavnosti
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Kreativní dílničky NOKD. 

Děti si také zasportovaly. Horolezecká stěna pro děti.

Malé návštěvníky potěšily nafukovací atrakce.

Na akci nechyběl ani MFK Karviná.

Soutěže s dinosauří tématikou. Dinoo ostrov.
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Riziko požáru nezpůsobuje zdaleka jen zápar nebo metan!
STONAVA – Požár plynů nejlíp uhasíš 
hasičákem práškovým! Takové je hes-
lo aktuálního bezpečnostního pouče-
ní pro zaměstnance v OKD, nicmé-
ně necílí pouze na uvedenou situaci. 
Rizik, jak upozorňuje vedoucí odboru 
BOZP Břetislav Pukowski, je mnoho, 
jak pod zemí, tak na povrchu.

„V dole představují největší nebez-
pečí činnosti prováděné s otevřeným 
ohněm, dále chodbové zápary uhlí, vz-
nícení metanovzdušné směsi, závady 
na elektrozařízeních, provoz dieselo-
vých lokomotiv, ale i skladování hoř-
lavých látek,“ popisuje. Samostatnou 
kapitolou jsou pásové dopravníky a je-
jich tření o uhelnou drť pod spodní vět-
ví pásů. Tady je zapotřebí dávat pozor 
zejména v místech průjezdu přes izo-
lační a regulační objekty a pak v poho-
nech i napínacích stanicích „pásovek“.

Na povrchu je z hlediska požár-
ní ochrany kromě práce s otevřeným 
ohněm a skladování hořlavin rizikové 
i používání elektrozařízení neschvá-
lených typů k vytápění a také kouře-
ní. „Platí zákaz kouření v místech se 
zvýšeným požárním nebezpečím, což 
jsou veškerá místa v podzemí, jámové 
budovy, těžní věže, budovy hlavních 
ventilátorů, degazační stanice a všech-
ny prostory do dvaceti metrů od di-
fuzoru hlavních ventilátorů a od ústí 
jámy na povrchu. Nemluvě o nošení 
kuřáckých potřeb a jiných předmětů, 
které mohou způsobit požár, do těchto 
míst,“ připomíná Pukowski.

A poukazuje i na všeobecný zá-
kaz kouření ve všech objektech loka-
lit OKD mimo k tomu vyhrazených 
prostor!

Požár vs. otevřený oheň
 � požár je nekontrolovatelné a nežá-

doucí hoření, při němž hrozí nebez-
pečí poškození zdraví a majetku, 
jakož i hoření, při kterém již k újmě 
na zdraví a majetku došlo,

 � otevřený oheň naopak znamená 
záměrné a kontrolované hoření (třeba 
při svařování a pálení) nebo i vývin 
tepelné energie či jiskření (broušení), 

které je důsledkem záměrně vyvo-
laných fyzikálních a chemických 
procesů nebo pochodů a mohl by být 
příčinou vzniku požáru nebo výbuchu.

„Pamatuj: K uhašení požáru stačí 
odstranění jedné ze tří podmínek ho-
ření. Voda snižuje teplotu hořící lát-
ky, prášek s pěnou zamezují přístu-
pu kyslíku k hořící látce a CO

2
 vytěs-

ňuje kyslík,“ popisuje vedoucí odboru 
bezpečnosti.

Při požáru, ale i jiné havárii či úra-
zu, uvnitř areálu OKD je třeba vyto-
čit číslo 3333 (platí pro povrch) nebo 
6 (platí pro důl), kdy se volající dovolá 
do ohlašovny požárů, což je na všech 
lokalitách inspekční služba. Ta za-
jistí povolání Hasičského záchran-
ného sboru a záchranářů HBZS. 
„Inspekční služba následně organi-
zuje otevření vrátnice, zajistí průvod-
ce pro zasahující sbory, postará se 
o vypnutí elektrického proudu i ostat-
ní bezpečnostní opatření.

Zavoláním tísňové linky 150 nebo 
112 z mobilního telefonu můžete vy-
volat neorganizovaný zmatek, kdy 
přijedou zasahující sbory na danou 
lokalitu a vrátnice může být zavřená,“ 
uvádí Pukowski.

Pro případné hlášení požáru mo-
bilním telefonem je třeba volat na lin-
ku Dolu ČSM 59 645 3333.

K povinnostem všech zaměstnanců při 
zabezpečování požární ochrany platí: 

 � udržovat volné únikové cesty, nouzové 
východy a přístupy k hlavním uzávě-
rům elektrické energie, plynu i vody 
a samozřejmě k hasebnímu zařízení,

 �  udržovat volně průjezdné příjezdové 
komunikace k objektům, a to v šířce 
nejméně tři metry, k nástupním plo-
chám pro požární techniku a ke zdro-
jům vody určeným k hašení,

 � zajišťovat použitelnost vnitřních 
a vnějších zásahových cest a trvale 
volný přístup k zařízení pro zásobová-
ní požární vodou,

 � bezodkladně nahrazovat poškoze-
né a nefunkční prostředky požární 
ochrany provozuschopnými. 

„Je  nutné si počínat tak, aby nedo-
šlo ke vzniku požáru, zejména při po-
užívání tepelných, elektrických, ply-
nových a jiných spotřebičů, při skla-
dování a používání hořlavých kapalin 
nebo požárně nebezpečných látek, při 
manipulaci s nimi nebo s otevřeným 
ohněm či jinými zdroji zapálení,“ radí 
vedoucí odboru bezpečnosti.

Při zpozorování požáru se pak po-
stupuje podle požárních poplacho-
vých směrnic a o každém použití nebo 
poškození přenosných hasicích pří-
strojů se neprodleně dává vědět na in-
spekční službu.

„Přenosné hasicí přístroje musí být 
pořád v pohotovosti, umístěny tak, aby 
byly dobře viditelné a snadno dostup-
né, nesmí však překážet provozu nebo 
jej zásadně omezovat. Musí být chráně-
ny proti poškození např. kapající vodou. 

Jejich zneužití je považováno za hru-
bé porušení pracovní kázně a ohrožení 
bezpečnosti dolu,“ dodává Pukowski.

Chování v souladu s  pravidly protipo-
žární prevence

 � pro případ vzniku požáru musí být 
zaměstnanec seznámen s úniko-
vými cestami, v dole s havarijním 
plánem s důrazem na znalost rozvodu 
větrního proudu a větrání samotné-
ho pracoviště (vždy je potřeba co 
nejrychleji uniknout do úvodních, 
požárem neovlivněných, důlních větrů 
s výjimkou požáru na úvodní straně),

 � na povrchu je velmi důležitá znalost 
únikových východů z uzavřených 
prostor, na schodištích jsou vyvě-
šeny Požární poplachové směrnice 
a Požární evakuační plány, kde je uve-
deno vše důležité (v případě požáru 
se např. nepoužívá výtah),

 � vždy oznam kdo volá, kde hoří, zraně-
né osoby, co hoří, odkud voláš (tele-
fonní číslo) a po zavěšení sluchátka 
vyčkej na zpětný dotaz,

 � hasit je povinen každý, kdo oheň 
zpozoroval, nevystaví-li se tím vážné-
mu nebezpečí, dále je nutno se řídit 
pokyny inspekční služby, vedoucího 
likvidace havárie (případně na po-
vrchu velitele zásahu hasičského 
záchranného sboru),

 � při likvidaci požáru dbej na to, abys  
měl v ohroženém prostoru proka-
zatelně vypnutý elektrický proud 
a abys použil správný hasicí přístroj 
(sněhový, práškový),

 � před zahájením hašení ber v úvahu 
směr proudění větrů, vždy přistupuj 
k požáru z úvodní strany, abys  nebyl 
ohrožen požárními zplodinami a tep-
lem větrního proudu, 

 � vždy musíš hasit od okrajů požáru 
směrem k jeho ohnisku,

 � na jednom důlním pracovišti může 
být uložen pouze jeden druh přenos-
ných hasicích přístrojů, pokud se má 
použít více druhů, musí být  uloženy 
odděleně ve vzdálenosti nejméně 
pěti metrů od sebe,

 � vodou se metan hasí špatně.

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:
  

osobně
Poradenské centrum OKD, a.s., třída Osvobození 1721/9, Karviná +420 725 756 830

  telefonicky     na webu
www.pracevokd.cz

KOPEJ ZNOVU ZA OKD!
Pro kvalifi kované horníky a elektrikáře náborový příspěvek 40 000 Kč!
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Uplynulo 130 let od nejhoršího neštěstí 
v dějinách československého hornictví
STONAVA – Katastrofa na dolech Jan 
a Františka v Karviné, takové pojme-
nování dostala mimořádná událost 
ze 14. června 1894, jež se s celkovým 
počtem 235 obětí stala nejtragičtější 
v dějinách českého i slovenského hor-
nictví. U jejich památníku se při pří-
ležitosti 130. výročí uskutečnil pietní 
akt, kde nechyběli ani zástupci OKD.

„Všechny tyto smutné příběhy jsou 
pro nás dodnes připomínkou, že bez-
pečnosti našich lidí při práci na důl-
ních pracovištích musíme věnovat 
neustálou pozornost a úsilí. A dělat 
vše pro to, aby všichni chlapi po ka-
ždé šichtě vyfárali a vrátili se zdraví 
domů. Některé věci se ale ani za tak 
dlouhou dobu nezměnily. Za každým 
z těch, kteří přišli o život, zůstává ro-
dina, blízcí, kamarádi, co nikdy neza-
pomenou, jimž se v jednom okamži-
ku změnil celý život. Prožíváme tytéž 
pocity, co pozůstalí v dávné minulos-
ti: Stejnou bolest, prázdnotu, obavy 
z toho, co bude dál…“ uvedl na hřbito-
vě u pomníku generální ředitel a před-
seda představenstva OKD Roman 
Sikora.

Zmínil též, že osmdesát procent 
obětí následků výbuchu metanu 
a uhelného prachu zahynulo v dů-

sledku udušení: „I z této obrovské 
tragédie pak vzešla pozitivní změna, 
která zachránila mnoho životů. Byl 
totiž sestrojen přístroj s kyslíkem, 
aby horníkům v případě mimořádné 
situace pomohl přežít. A ten se stal 
základem pro dnešní sebezáchranný 

přístroj, který má každý fárající pod 
zemí neustále při sobě.“ Havárie před 
sto třiceti lety, kdy došlo až k osmi 
po sobě následujícím explozím, kte-
ré kromě ztrát na životech způsobi-
ly i nebývalou devastaci důlních děl, 
znamenala historický předěl ve vý-
voji zajištění bezpečnosti při práci 
na šachtách. Začaly se po ní zřizo-
vat i organizované báňské záchran-
né sbory.

„Na pomníku je sice 235 jmen, ale 
tato událost zasáhla tisíce dalších lidí, 
hlavně příbuzných horníků. Zůstalo 
po nich 194 sirotků a 130 vdov,“ po- 
dotkl ostravsko-opavský biskup Mar-
tin David při vzpomínkovém aktu. 
Těla 58 obětí zůstala navždy v dole. 
Na památku všech zahynuvších haví-
řů byl pak vztyčen pomník na hřbito-
vě v Dolech nedaleko „šikmého“ kos-
tela sv. Petra z Alkantary.

O katastrofě na dolech Jan 
a Františka psala v první části své tri-
logie Šikmý kostel i zdejší spisovatel-
ka Karin Lednická. Ta také nechala 
na vlastní náklady pomník zrestau-
rovat. „Náš region přišel o minulost, 
která se mu teď začíná, doufejme, vra-
cet, a to byl jeden z kroků na této ces-
tě,“ vysvětlila.

Sto let oslavil hornický klub Dolu ČSA,  
už více než dvě desítky let spojený se seniory
 KARVINÁ – Významné jubileum si při-
pomněli v polovině června krojovaní 
horníci z Dolu ČSA. Jejich spolek za-
ložili předchůdci ze šachty Jan Karel 
před rovnými sto lety v roce 1924. 
Jejich zásluhy o udržování povědo-
mí o montánní činnosti města i regi-
onu a zachovávání tradic hornického 
cechu ocenili i na karvinském magis-
trátě.

„Už je to skoro čtvrt století, co jsme 
se spojili se seniory, bývalými zaměst-
nanci z naší šachty. Lidí v klubu kro-
jovaných horníků bylo totiž méně 
a méně,“ informovala předsedkyně 
spolku Marie Izaiášová s tím, že teď 
užívají název Klub důchodců a kro-
jovaných horníků Dolu ČSA.  Členů 
napočítala na 130 a konstatovala, 

že převažují vdovy po havířích, ona 
sama je jednou z nich.

„Když skončil ze zdravotních dů-
vodů předchozí předseda klubu Leo 
Lach, umluvil mne dnes již nebož-
tík manžel Ferdinand, abych to vza-
la po něm,“ líčila Izaiášová, pochá-
zející z komplet hornické rodiny. 
Na šachtě dělal její děda i táta, man-
žel odfáral 41 let jako důlní zámečník 
a štajgr na čelbách na Armádě a syn 
působil na Barboře, později i u HBZS 
Ostrava.

Klub důchodců a krojovaných hor-
níků Dolu ČSA, jak dále uvedla, žije 
hlavně pravidelnými středečními 
schůzkami, na kterých se hraje ku-
lečník, šipky, nechybí tam hudebníci 
s tahacími harmonikami.

„Sto let? To se musí člověk ohléd-
nout za tím, co bylo,“ konstatovala 
předsedkyně k jubileu.

Oslavovalo se i na karvinském ma-
gistrátu, kde se primátor Jan Wolf ne-
omezil jen na slovní gratulace, nýbrž 
předal klubu také finanční dar. „Velice 
si vážím jeho činnosti. Všichni mají 
můj obdiv za to, že po celé století ne-
únavně pracují na udržování povědo-
mí o hornické činnosti našeho města. 
Díky této obětavé práci a vášni se tra-
dice hornického cechu neztrácí, ale 
naopak žije dál, a věřím, že bude pře-
dávána dalším generacím. Myslím, že 
je důležité nezapomínat na těžkou prá-
ci a odvahu našich předků. Hornictví 
je nedílnou součástí naší historie, kul-
tury a identity,“ nechal se slyšet.

Cyklovýlet ze šachty, aneb 
Coal Bike Trip po čtrnácté
KARVINÁ – Uplynul další půlrok a fandové 
cyklistiky ze stonavské šachty opět 
přichystali vyjížďku po Beskydech. 
Tentokrát se zaměstnanci OKD, ať už 
současní či bývalí, a jejich rodinní pří-
slušníci vydali na výlet po polské straně 
Beskyd.

„Trasu opět pečlivě naplánoval 
zkušený cyklista, materiálový hospo-
dář provozu vybavování a likvidace 
Petr Kopačka, a znovu se potvrdilo, že 
statut traťového komisaře mu právem 
náleží. Na tuto vyjížďku vymyslel cestu 
z Bystřice směrem na Ustroň s pokra-
čováním na turistickou chatu Dwór 
Skibowki s nádhernými výhledy po oko-
lí,“ popsal vedoucí provozu vybavování 
a likvidace Petr Foltyn. 

Celkem účastníci najeli skoro 90 kilo-
metrů, byť někteří jich z domu na místo 
startu a zpět našlapali až 120. I přes 
náročný, 5,5  kilometrů dlouhý, výjezd 

k vrcholové prémii na Góru Rownica 
(885 metrů nad mořem) bylo všech 21 
účastníků nadmíru spokojeno a nád-
herné počasí tuto atmosféru ještě 
umocnilo.

„Nic z toho by se ale nemohlo pravi-
delně konat bez podpory hlavního me-
chanika OKD Antonína Míry a ostatních 
nadšenců, kteří se ujali organizačních 
úkolů a všem připravili opravdu krásný 
výlet s nezapomenutelnými zážitky. 
Samozřejmostí je zázemí technické 
podpory, kontrola kondičního stavu 
účastníků a v první řadě také hlídání 
zdravotního stavu napříč pelotonem,“ 
poznamenal Foltyn.

Ten je, jak doplnil, jako organizátor 
těchto akcí velice rád, že se již 14. cyk-
lovýlet opět vydařil: „Všichni zúčastnění 
se díky slunečnému počasí a skvělé 
atmosféře i přes únavu těší na další 
ročník našeho rekreačního cyklování.“

KPHMO: Aktivit je spousta, 
jen by to chtělo i mladší členy

OSTRAVA – Patrona horníků a hutníků sv. 
Prokopa si havířská veřejnost připo-
mněla v pátek 21. června v ostravské 
katedrále Božského Spasitele. 
Nechyběli zde ani zástupci Klubu přátel 
hornického muzea Ostrava (KPHMO), 
pro které to byla další z řady aktivit, jak 
upřesnil jeho předseda Jiří Kunčický.

„Momentálně se počet našich členů 
pohybuje okolo 190. Když se objeví 
noví, dá se říci, že to jsou z našeho 
pohledu mladší ročníky: padesátníci, 
šedesátníci. Stárneme a bohužel i vy-
míráme,“ vysvětlil. Klub i své nejbližší 
například nedávno opustil Jaroslav 
Kubánek, jenž dokumentoval většinu 
aktivit a tvořil z nich fotoalba. Na bese-
dách KPHMO se sice objevily i mladé 
tváře, nicméně ne všechny patřily 
členům.

„Besedy, ty pořádáme v ostravské, 
karvinské i havířovské pobočce pravi-
delně. Kromě letních prázdnin a prosin-
ce,“ pokračoval Kunčický s tím, že ne 
vždy musí nutně být na téma spojené 
s černouhelným hornictvím. Probíralo se 
i to rudné, ale také zdravotní proble-
matika, o kterou se členská základna 
zajímá.

„Každým rokem je naše činnost 
víceméně stejná. Účastníme se setkání 
podobných zájmových skupin, vydává-
me čtvrtletně náš Hornický zpravodaj, 
jezdíme za hranice, spolupracujeme jak 
s polskými, tak slovenskými kolegy,“ jak 
vypočetl předseda KPHMO. V poslední 
době byli jeho představitelé mimo jiné 
na valné hromadě a konziliu havířských 
spolků v Rudolfově či setkání měst 
a obcí s montánní tradicí v Gelnici. 
Doma v regionu je hostili ve Stonavě 
i v Sedlišti. Členové se vyjeli podívat 
do muzea těžby zlata ve Zlatých Horách 
a ve čtvrtek 4. července dorazí uctít 108 
obětí neštěstí z Dolu Dukla z roku 1961 
k jejich pomníku na hřbitově v Havířově-
Šumbarku. Poté následuje mimo jiné 
Setkání hornických a hutnických měst 
v Jílovém u Prahy od 13. do 15. září 
a každoroční prosincové oslavy svátku 
sv. Barborky.

„Hodně nám pomáhají naši partneři 
a podporovatelé,“ uzavřel Kunčický. Měl 
na mysli nejen Nadaci OKD, nýbrž též 
Nadaci LANDEK, město Petřvald, obec 
Stonavu, ostravský městský obvod 
Petřkovice nebo zdravotní pojišťovnu 
RBP.

FO
TO

: M
ar

tin
a 

Or
go

ní
ko

vá

Krojovaní horníci z Armády s primátorem Karviné (vpravo). Předsedkyně klubu s nejstarším členem na karvinském úřadě.

Bystřice – Ustroň, to  byl cyklovýlet v režii chlapů ze šachty.
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Svatoprokopská slavnost v ostravské katedrále.
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Pietní akt u zrenovovaného památníku obětí důlní katastrofy v roce 1894 v Karviné.

FO
TO

: S
ta

rá
 K

ar
vin

á 

Předseda představenstva a generální ředitel OKD Roman Sikora spolu s tiskovou 
mluvčí Barborou Černou Dvořákovou položili u památníku květiny.
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Karviná zůstala mezi elitou 
a brzy doma přivítá Liberec
KARVINÁ – Záložník s devětadvacít-
kou na dresu Rajmund Mikuš rozhodl 
o setrvání MFK Karviná mezi nejlep-
šími českými fotbalovými mančafty 
i v nadcházející sezoně 2024/2025. 
Pro hornické město to bude zname-
nat osmou prvoligovou sezonu, která 
začíná třetí červencový víkend doma 
na stadionu v Ráji duelem s Libercem. 
A se společností OKD coby generál-
ním partnerem.

„Zvládli jsme baráž s Vyškovem 
a v odvetě jsme sice hubeně jedno-
brankově, ale přesto šťastně, uspě-
li. Byla to obrovská úleva,“ vzká-
zal za klub mluvčí Adam Januszek. 
Asistent kouče Marek Bielan do-
dal: „Kluci splnili plán na sto pro-
cent a bylo na nich vidět odhodlá-
ní udělat maximum pro záchranu! 
Vstřelili jsme krásný gól po brejku. 
Pochvala oběma stoperům Douglasi 
Bergqvistovi a Jardovi Svozilovi 
i obránci Jirkovi Fleišmanovi. Vyhráli 
jsme zaslouženě a zaslouženě tak zů-
stáváme v nejvyšší soutěži.“

MFK tím oslavil i dvacátou sezonu 
na fotbalové mapě Česka!

Do té jednadvacáté vstoupí už s no-
vým trenérem Martinem Hyským. 
Bývalý stoper a předtím kouč druho-
ligové Vlašimi se s Karvinou doho-
dl na premiérovém prvoligovém an-
gažmá. Jako asistenty si vybral Marka 
Bielana a Radima Grussmanna, kteří 
zelenočerné pomohli zachránit v nej-
vyšší soutěži. Z vlašimského působení 
si s sebou do toho nového přivedl tre-
néra brankářů Václava Wintera a kon-
dičního trenéra Petra Hejného.

„Karviná je pro mě ideální adresou 
a moc se na spolupráci těším. Má vý-
borné a profesionální zázemí, krásný 
stadion a fanoušky, kteří žijí s klubem. 
Přeji si, aby nám chodilo fandit hodně 
lidí,“ vzkázal nový trenér MFK.

Karvinský klub se už také dozvěděl, 
co ho i jeho fanouškovskou základnu 
čeká. „Sezona 2024/2025 byla rozlo-
sována. Zahájíme ji v domácím pro-
středí proti Liberci, pak pojedeme 
do Pardubic, první víkend v srpnu při-

vítáme ve slezském derby tradičně mi-
mořádně atraktivního soupeře – ost-
ravský Baník,“ popisoval Januszek.

Podzimní část se šestnácti nejlepší-
mi tuzemskými týmy včetně Karviné 
bude trvat od druhé poloviny červen-
ce do poloviny prosince. „Nováčkem 
je pražská Dukla, která k nám dora-
zí na konci prázdnin před první repre-
zentační přestávkou, ty budou tradič-
ně tři. Z velké top čtyřky se ve Slezsku 
na podzim představí Baník a Plzeň. Se 
Spartou i Slavií se hraje v první půlce se-
zóny v Praze. Nejdelší podzimní výjez-
dy? Do Plzně a Teplic!“ uvedl Januszek.

Svěřenci kouče Martina Hyského 
budou mít papírovou výhodu ve dvou 
po sobě jdoucích domácích duelech, 
které od sebe oddělí říjnová repre-
zentační přestávka (Hradec Králové 
a České Budějovice). Na podzim za-
vítá na Městský stadion do Ráje třeba 
i neoblíbená (podle vzájemných zápa-
sů) olomoucká Sigma. Poslední pod-
zimní kolo je naplánováno na víkend 
14. a 15. prosince, Karviná se předsta-
ví v Ďolíčku proti Bohemians 1905.

Od předposlední červnové nedě-
le také MFK zahájil prodej nových 
permanentek. Jejich nákupem ušet-
ří stávající majitelé 42 procent, noví 
zájemci pak lehce přes 30 procent 

oproti vstupenkám na jednotlivé zá-
pasy. „Troufám si tvrdit, že jde o ve-
lice příznivou cenu a věřím, že přilá-
ká na náš stadion i nové fanoušky,“ 
podotkla Michaela Kondziolková 
z oddělení ticketingu s tím, že z or-
ganizačních důvodů nebude klub 
prodávat permanentky do sektorů 
tribuny E.

Baník s hlavním partnerem OKD vybojoval český házenkářský double
KARVINÁ – Z původního kroužku 
na učilišti Dolu 1. Máj na „šestce“ 
v Novém Městě se stal přímo házen-
kářský fenomén. HC Baník Karviná 
to potvrdil i letos, kdy nejprve v břez-
nu získal český pohár a v květnu 
k tomu přidal ještě i mistrovský titul 
v extralize. Dvojitého úspěchu dosáhl 
s jedním z hlavních partnerů, společ-
ností OKD.

„Byl to neuvěřitelný rok plný vý-
zev, zklamání, ale především úspě-
chů. Rád bych začal tím, že vyjád-
řím vděčnost našim partnerům za je-
jich podporu. Bez ní bychom nemoh-
li dosáhnout toho, čeho jsme dosáhli. 
Hráčům mého týmu bych chtěl vyjád-
řit velký respekt za jejich práci na hři-
šti i v kabině. Bez jejich nadšení, tvr-
dé práce a víry ve vlastní schopnosti 
bychom na naše cíle nedosáhli. Také 
bych chtěl upřímně poděkovat našim 
nejvěrnějším fanouškům za jejich ne-
uvěřitelnou podporu po celou sezó-
nu. Jejich vášeň na tribunách nás vždy 
motivuje a posiluje, bez jejich podpo-
ry by naše cesta k úspěchu nebyla stej-
ná,“ nechal se slyšet hlavní trenér ba-
níkovského „áčka“ a prezident klubu 
Michal Brůna. Slova díků poslal ale 
i těm, kteří HCB nepřáli. „Kritikům 
a všem nepřátelům klubu: Dali jste 
nám obrovskou sílu a motivaci, aby-
chom to společně zvládli.“

Český pohár vybojovali házenká-
ři Karviné se Zubří a v extraligovém 
finále porazili v play-off 3:1 Plzeň. 

Západočechům vlastně vrátili poráž-
ku z loňska, kdy HCB skončili druzí.

Klub, který se zrodil díky nadšení 
pro míčové sporty vychovatele hornic-
kých učňů Břetislava Kaplana v prv-
ní polovině padesátých let minulého 
století a mimo jiné vstřebal kompletní 
tým košíkářů Baníku spadajícího pod 
Důl ČSA, je dnes jedním z nejslavněj-
ších v republice. Mistry se stal HCB již 
patnáctkrát (v Československu v le-
tech 1968 a 1972 a v Česku v letech  
2000, 2001, 2002, 2004, 2005, 2006, 
2007, 2008, 2009, 2010, 2018, 2022 
a 2024). Pohár se mu podařilo získat 
celkem devětkrát. 

„Baník je velmi specifické místo. 
Nejedná se pouze o sportovní klub, 
ale o druhou rodinu. Zázemí a pod-
mínky, které máme, jsou skvělé. Vize 
klubu jsou mi blízké a vím, že to spolu 
můžeme dokázat. Baník je historicky 

nejúspěšnějším klubem, je moje srd-
cová záležitost již od mládežnických 
kategorií. A fanouškovská základna? 
Nikdo nemá lepší fanoušky než my!“ 
vzkázal odchovanec karvinské há-
zené a český reprezentant Dominik 
Solák, s nímž může HCB počítat 
v nadcházejícím období.

Baníku začne sezona v prvním 
týdnu v červenci, a to klasicky kon-
dičním soustředěním, dále proběh-
nou přátelská utkání, jejichž přes-
ný harmonogram bude zveřejněn 
později. Posilami nadcházející sezo-
ny jsou Vojtěch Patzel, který se vra-
cí po angažmá v Německu, Daniel 
Křístek, který odchází z Dukly Praha, 
a Pavel Bajer, který až doposud půso-
bil v Zubří. A cíle, jak zakončil trenér 
a prezident klubu Brůna, jsou jasné: 
„Navázat na naše úspěchy a držet se 
na špici!“

Dobrodiní vyrazilo s hornickým 
srdcovkovým partnerem na Valašsko
KARVINÁ – Obecně prospěšná společ-
nost Dobrodiní, jejímž posláním je 
pomoc dětem s autismem a jinými poru-
chami, uskutečnila za podpory Nadace 
OKD adaptačně-ozdravný pobyt 
v beskydské přírodě v okolí Horní Bečvy 
na Valašsku. Pomáhal tam celý týden 
i její srdcovkový patron ze stonavské 
šachty Kamil Antal s manželkou Ivetou.

„Tohle prostředí se stalo přechodným 
domovem pro děti a mládež s porucha-
mi autistického spektra neziskové orga-
nizace Dobrodiní. Tito lidé se nemohou 
účastnit běžných rekreací v přírodě. 
Vzhledem k deficitům, vyplývajících 
z poruch,  jim ale tento pobyt pomáhá 
v jejich rozvoji,“ vysvětlila za organizaci 
Martina Bystroňová.

Účastníci si zde osvojovali fungo-
vání v jiném prostředí, než jsou zvyklí. 
V rámci rozvoje sociálních dovedností 
se spolupodíleli na přípravě snídaní 
i sebeobslužných činnostech. Zapojili se 
do všech tvůrčích i sportovních aktivit. 
Přitom si rozvíjeli schopnosti ve všech 
oblastech komunikace a sociální 
interakce. „Vyzkoušeli si malbu s před-
lohou na přírodniny a výrobu náramku. 
Zajímali se o přírodní jevy a vytvořili 
mravenčí farmu, kde pozorovali život 
mravenců.  Poznávali krásy okolní příro-
dy a života na Valašsku. Byli jsme na vý-
letě v Rožnově pod Radhoštěm, kde 
jsme si prohlédli expozici Svět kamenů, 

v Dřevěném městečku ve skanzenu jsme 
viděli výstavu  Srdce a duše Valašska. 
Děti se zapojovaly i do interaktivních 
aktivit,“ popisovala Bystroňová.

Důlní zámečník z centrální údržby 
na Dole ČSM-Jih Kamil Antal, pro něhož 
to byl první srdcovkový minigrant, uvedl, 
že s Dobrodiním mají za sebou už více 
podobných aktivit, i prázdninových. 
„Dostal jsem se k nim přes společnou 
známou a manželčino studium speciální 
pedagogiky,“ podotkl horník, který je 
v OKD od roku 1989.

„Díky této akci si děti upevnily nejen 
sebepoznávání a vzájemné vztahy, 
došlo i na interakce s okolním světem, 
k poznávání nového prostředí.  Pobyty 
jsou pozitivním přínosem nejen pro 
tyto děti, ale i pro jejich rodiče, kteří si 
odpočinou a naberou síly. Už se těšíme 
na další,“ doplnila Bystroňová.

OSTRAVA

Komentované výlety
Ostravské infocentrum má na letošní sezo-
nu bezplatných komentovaných prohlídek 
města velmi slušnou nabídku. Původní 
vilové čtvrti se budou poznávat v červenci 
v pondělí 1. od 14 a v neděli 21. od 10 ho-
din, v srpnu v sobotu 24. a v září v sobotu 
14. vždy od 10 hodin. Nasávání atmosféry 
Poruby nejen jako prvorepublikové vesnice 
či budovatelského sídliště se chystá 
v červenci v sobotu 20. od 10 hodin, v sr-
pnu v pondělí 5. od 14 hodin, sobotu 31. 
od 10 hodin a v září v sobotu 28. rovněž 
od 10 hodin. Po stopách hrdinů románové 
kroniky Šikmý kostel od Karin Lednické se 
půjde Ostravou v červenci v sobotu 6. v 10 
hodin a v pondělí 22. ve 14 hodin, v srpnu 
v sobotu 10. od 10 hodin a v pondělí 19. 
od 14 hodin a v září v sobotu 21. od 10 
hodin. Výšlapy na haldu Emu s povídá-
ním nejen o práci na dole se uskuteční 
v červenci ve čtvrtek 18. , v srpnu v sobotu 
3.  a v září v sobotu 7. vždy od 10 hodin. 
Neobyčejný příběh Moravské Ostravy pak 
mohou zájemci poznat v červenci v pátek 
19. od 10 hodin, v srpnu v sobotu 17. 
od 10 hodin a v pondělí 26. od 14 hodin 
a v září v neděli 29. od 10 hodin.

Kaczi
Holka z Beskyd, zpěvačka, skladatelka 
a multiinstrumentalistka se představí 
na letní venkovní scéně klubu Barrák 
ve čtvrtek 11. července od 19 hodin. 
Kaczi tu představí i své nové album 
s názvem Kněhyně, které mimochodem 
vychází i na bílé LP vinylové desce.

Tvrdá muzika
Vezměte novou vlnu thrash metalu, 
přimíchejte do ní blackmetalové voká-
ly, okořeňte špetkou skotské vysočiny 
a vznikne koktejl říkající si Hellripper. 
Do ostravského Barráku dorazí tato 
kapela v neděli 21. července, a to 
v doprovodu amerických Cloak (heavy/
black metal) a High Command (crosso-
ver thrash). Koncert bude od 19 hodin.

KARVINÁ

Retro Party
Na Lodičkách se uskuteční první ročník 
festivalu, který se vrací v čase zpět, 
a to do 90. let 20. století, kdy se z rádia 

nahrávaly písničky na kazety a pak po-
slouchaly pořád dokola ve walkmanech. 
Vystoupí mj. tehdejší idoly Lunetic či 
Holki! Neostýchejte se a klidně na sebe 
vezměte dobové oblečení, vzkazují 
pořadatelé Retro Party, která se koná 
v sobotu 20. července od 19 hodin.

Kulturní léto
Kultura nás baví! Tento program 
podporovaný Nadací OKD přináší i letos 
na Masarykovo náměstí ve Fryštátě 
sérii akcí s volným vstupem. Konají se 
každou prázdninovou neděli od 17 hodin: 
V červenci 7. to bude cimbálovka Opavští 
hudci, 14. divadlo Povídání o pejskovi 
a kočičce, 21. havířovský pop rock 
Special (dřívější doprovodná kapela Věry 
Špinarové) a 28. ostravský pop rock Self 
Made, v srpnu pak 4. beskydská pís-
ničkářka Kaczi, 11. zábavná show pro děti 
Podmořský svět, 18. moravská dechovka 
Konúpci a 25. ostravský folk ForFolk.

Prázdniny s kinem
Všechny prázdninové středy se v kině 
Centrum od 10 hodin promítají filmy 
za jednoznačně bezkonkurenčních 70 
korun! Ptáci stěhovaví 3., Garfield ve filmu 
10., Princezna na hrášku 17., Kung-fu 
Panda IV 24. a Imaginární přátelé 31. čer-
vence.  Lassie: Nové dobrodružství 7., Já 
padouch 14., Syvanian Families ve filmu: 
Dárek od Freyi 21. a V hlavě 2 28. srpna.

ORLOVÁ

Zapomenutá Orlová
Nezapomeňte si sluneční brýle, dobré 
boty a pohodové tempo, uvidíme se 
poslední sobotu v červnu ve 14 hodin 
na Starém náměstí, vzkazují ze spolku 
Orlová na furt! Tento den pořádají ko-
mentovanou prohlídku po zapomenutých 
lokalitách města. Registrace potřeba 
není, vstupné bude dobrovolné.

 Zápas pro Natálku 4
Již čtvrtý ročník dobročinné akce na po-
moc malé Natálce, kterou postihla 
velmi vzácná vrozená vada Angelmanův 
syndrom, proběhne v sobotu 29. 
června od 14 hodin na městském 
fotbalovém stadionu. Můžete se těšit 
také na fotbalové utkání, kdy proti sobě 
od 17 hodin nastoupí tým hokejistů 
a tým policistů!

Kalendárium akcí v (nejen) hornickém regionu

Dobrodiní na Valašsku.
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MFK uvidíme i v další sezoně v nejvyšší české fotbalové soutěži.
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Obrovská radost karvinských házenkářů.
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Rozpis podzimu 2024

1. kolo: Karviná – Liberec 
2. kolo: Pardubice – Karviná 
3. kolo: Karviná – Baník Ostrava 
4. kolo: Plzeň – Karviná 
5. kolo: Karviná - Bohemians Praha 1905 
6. kolo: Teplice – Karviná 
7. kolo: Karviná – Dukla Praha 
8. kolo: Sparta Praha – Karviná 
9. kolo: Karviná – Jablonec 
10. kolo: Slovácko – Karviná 
11. kolo: Karviná – Hradec Králové 
12. kolo: Karviná – České Budějovice 
13. kolo: Mladá Boleslav – Karviná 
14. kolo: Karviná – Olomouc 
15. kolo: Slavia Praha – Karviná 
16. kolo: Karviná – Pardubice 
17. kolo: Baník Ostrava – Karviná 
18. kolo: Karviná – Plzeň 
19. kolo: Bohemians Praha 1905 – Karviná
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PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s.
třída Osvobození 1721/9, Karviná

+420 725 756 830
+48 694 629 890

  telefonicky osobně     na webu
www.pracevokd.cz
www.rekrutacjaokd.pl

ODMĚNA TI BUDE VYPLACENA V ČÁSTCE

PŘIVEĎ NOVÉHO 
KOLEGU NA DŮLNÍ 
DĚLNICKOU POZICI
A ZÍSKEJ ODMĚNU 
40 000 Kč!

*  Čerpání dovolené se započítává do odpracované doby.

5 000 Kč PO MĚSÍCI, 
POKUD KOLEGA:

 je stále v pracovním 
poměru,
 neměl absenci,
 není ve stavu ukončení 

pracovního poměru 
ve zkušební době.

35 000 Kč PO 4 MĚSÍCÍCH,
POKUD KOLEGA:

 odpracuje minimálně 
85 % povinných dnů*,
 je stále v pracovním 

poměru,
 neměl absenci,
 není ve výpovědní době.




